
Protokół
z Konferencji Dyrektorów Bibliotek Szkół Wyższych

Wrocław, 22 września 2003

Program konferencji:
Cz. I Sprawozdawcza

Otwarcie posiedzenia
Wybór przewodniczącego
Sprawozdanie z działalności Rady Wykonawczej 
w okresie kadencji
Dyskusja
Przyjęcie sprawozdania
Wybór Komisji Skrutacyjnej

Cz. II Wyborcza
Zgłaszanie kandydatów do nowej Rady Wykonawczej
Wybory do nowej Rady Wykonawczej
Obliczanie głosów
Prezentacja firmy Swets Blackwell
Ogłoszenie wyników wyborów do nowej Rady Wykonawczej
Ukonstytuowanie się nowej Rady Wykonawczej
Wystąpienie przewodniczącego nowej Rady Wykonawczej
Zamknięcie obrad

Zebranych powitał dyrektor Biblioteki Głównej Politechniki Wrocławskiej Henryk Szarski, 
który w krótkich słowach omówił sprawy organizacyjne. Następnie przewodnicząca Rady 
Wykonawczej Elżbieta Dudzińska powitała zebranych i zaproponowała na przewodniczącą 
obrad części pierwszej Panią Grażynę Talar, dyrektor Biblioteki Głównej Akademii 
Rolniczej we Wrocławiu, która udzieliła głosu Prorektorowi Politechniki Wrocławskiej Prof. 
Tadeuszowi Więcławskiemu. Rektor w imieniu władz Uczelni powitał wszystkich 
uczestników konferencji, przedstawił znaczenie i rolę biblioteki w szkole wyższej życząc 
zebranym udanych obrad.

Po powitaniach nastapiła część sprawozdawcza, w której głos zabrała przewodnicząca 
ustępującej Rady - Elżbieta Dudzińska. Przed wygłoszeniem sprawozdania poprosiła 
uczestników o uczczenie minutą ciszy pamięci Stafana Czaj i - dyrektora Biblioteki Głównej 
Uniwersytetu Mikołaja Kopernika w Toruniu, zmarłego nagle w lipcu 2003 roku.]

Po omówieniu sprawozdania, umieszczonego wcześniej na liście dyskusyjnej Konferencji, 
przystąpiono do dyskusji nad nim.

Pierwszy zabrał głos Artur Jazdon dyrektor Biblioteki Uniwersyteckiej w Poznaniu jako 
przewodniczący Zespołu d/s Standaryzacji. Przypomniał krótko cele tworzenia bazy 
informacyjnej. Podając adres strony internetowej 
http://ssk.bu.amu.edu.pl/standaryzacja/index.htm , prosił o wpisywanie danych za 2002 r. 
dotyczących funkcjonowania polskich bibliotek naukowych.



W tej samej sprawie głos zabrał dyrektor Biblioteki Głównej Politechniki Krakowskiej 
Marek Górski, wyjaśniając korzyści z wypełnienia ankiety.

Pani Bożena Bednarek-Michalska z UMK, poinformowała o artykułach w EBIBIE na temat 
standaryzacji, podkreślając iż projekty takie są juz opracowane w Europie, Azji oraz w 
Afryce, a teraz proces ten rozpoczął się również w Polsce. Międzynarodowe Stowarzyszenie 
Bibliotekarzy IFLA poświęca również dużą uwagę problemom standaryzacji artykule na ten 
temat w Anglii.

Następny głos Wandy Dziadkiewicz z BUŚ, był na temat wygłoszonego sprawozdania, 

podkreśliła zmiany jakie zaszły od czasu prac pierwszej Rady. Czyniono intensywne zabiegi 
nad przedstawieniem potrzeb bibliotek szkół wyższych, przedstawicielom instytucji i 
urzędów mających wpływ na naszą pracę. M.i.n. przedstawiono problemy bibliotek 
akademickich Przewodniczącemu KRASP-u .Instytucje i urzędy zaczynają odpowiadać na 
nasze interpelacje. Konferencja Dyrektorów Bibliotek Szkół Wyższych jest postrzegana 
przez urzędy decyzyjne jako reprezentacja środowiska polskich bibliotek naukowych.

Elżbieta Dudzińska uzupełniła wypowiedź swojej przedmówczyni uwagą jak ważne było 
uzyskanie dostępu do projektów aktów prawnych.

Danuta Konieczna z Uniwersytetu Warmińsko-Mazurskiego, podziękowała przewodniczącej 
Rady za listę dyskusyjną, która umożliwiała bibliotekom rozwiązywanie na bieżąco 
problemów bibliotecznych.

Kolega Jan Janiak , dyrektor BUŁ zwrócił uwagę wszystkim dyrektorom aby natychmiast po 
ukazaniu się nowej ustawy o szkolnictwie wyższym postarali się, by w uczelnianej komisji 
statutowej znalazł się bibliotekarz, który zadba o zapisy dotyczące biblioteki a zwłaszcza o 
wymogi jakie powinien spełniać kandydat na funkcje dyrektora.

Pani dyrektor Akademii Pedagogicznej w Krakowie T. Wildhardt wyraziła uznanie dla 
działalności Rady od początku jej powołania w 1997 roku, a szczególnie dla przewodniczącej 
Elżbiety Dudzińskiej.

W odpowiedzi kol. Dudzińska podziękowała za wyrazy uznania w imieniu własnym i 
Rady.

Następnie głos zabrał Henryk Szarski, który proponował zastanowić się czy nie trzeba 
dokonać zmian w działalności Rady, w regulaminie, czy umocować Radę prawnie czy nadal 
utrzymać jej działanie społeczne, co w wielu wypadkach jest korzystniejsze.
Elżbieta Dudzińska w nawiązaniu do wypowiedzi kol. Szarskiego stwierdziła, że jest nikła 
szansa na uzyskanie statusu prawnego, w sytuacji kiedy KRASP nie jest umocowany prawnie. 
Poprzez promowanie działalności Rady w urzędach i utrzymywaniu bezpośrednich 
kontaktów, mimo iż nikt nie miał obowiązku przysyłania do oceny aktów prawnych, udało sie 
uzyskać wiele. Widzi takie sprawy do załatwienia jak: finansowanie bibliotek, współpraca 
bibliotek w zakresie systemu wypożyczeń międzybibliotecznych, katalogów centralnych.

Głos zabrał dyrektor Biblioteki Uniwersytetu Warszawskiego - Henryk Hołlender, który 
zwrócił uwagę, na konieczność wypracowania przez środowisko jednolitego stanowiskaw 
takich sprawach jak: wolny dostęp do zbiorów, tworzenie kartotek haseł wzorcowych, 
utworzenie elektronicznego systemu dostarczania dokumentów, praca nad pragmatyką 
zawodu bibliotekarza oraz opracowanie zasad etyki bibliotekarskiej.

Artur Jazdon zabierając ponownie głos, wskazał na konieczność wyznaczenia kierunków 
działalności w sprawach szkolenia bibliotekarzy oraz dotyczących kodeksu etyki zawodowej. 
Dodał też, że czeka nas praca nad ustawą o bibliotekach.



Głos zabrała Ewa Lankosz stwierdzając, że sprawą kodeksu etyki mogliby się zając 
koledzy

Jazdon i Hollender.

Bożena Bednarek-Michalska podniosła problem systemu dostarczania dokumentów dla 
bibliotek naukowych, nadmieniając że system taki działa już w sieci bibliotek medycznych. 
Dodała też, że EBIB przygotowuje list do Prof. Tadeusiewicza w sprawie Polskiej Biblioteki 
Internetowej.

Henryk Suchojad zwrócił uwagę na współpracę z Polskim Towarzystwem Informacji 
Naukowej, gdzie udział bibliotek był dostrzegany, co zawsze wzmacnia nasz głos.

Marek Górski zaprosił uczestników Konferencji Dyrektorów na konferencję nt. Zarządzanie 
bibliotekami w okresie zmian, planowanie finansowe, która odbędzie się w Krakowie jako 25 
konferencja organizowana przez Politechnikę Krakowska w maju lub czerwcu 2004 roku.

Na tym dyskusję zakończono i przystąpiono do głosowania nad przyjęciem sprawozdania W 
jawnym głosowaniu sprawozdanie zostało przyjęte głosami wszystkich obecnych.

Przystąpiono do wyboru Komisji Skrutacyjnej: przewodniczącą została Anna Sobala- 
dyrektor Biblioteki AE w Wrocławiu, członkami: Urszula Sawicka ( Uniwersytet Gdański i 
Marek Górski. (Politechnika Krakowska)

Na tym zakończona została część pierwsza konferencji.

Po przerwie przystąpiono do wyborów nowej Rady Wykonawczej.

Przewodnicząca drugiej części konferencji Wanda Dziadkiewicz przypomniała zasady 
wyborów : wybieramy osiem osób , głosują tylko upoważnione osoby czyli dyrektorzy.

Przystąpiono do zgłaszania kandydatur:

Ustępująca dotychczasowa przewodnicząca Rady zgłosiła cztery pierwsze kandydatury, 

pozostałe zostały zgłoszone z sali.

1 .Ewa Dobrzyńska-Lankosz - AGH Kraków
2 .Artur Jazdon - UAM Poznań
3 .Henryk Szarski - Politechnika Wrocławska
4 .Jolanta Stępniak - Politechnika Warszawska
5 .Aniela Piotrowicz - AM Wrocław
6 . Anna Sokołowska-Gogut - AE Kraków
7 .Danuta Konieczna _ UWM Olsztyn
8 .Marta Kęsik - AR Lublin
9 .Ryszard Bania - Politechnika Lubelska
10 . Andrzej Sokalski AWF Warszawa

Przystąpiono do głosowania.

W przerwie prac Komisji Skrutacyjnej, nastapiła prezentacja firmy Swets Blackwell.

Nowe trendy w dostępach elektronicznych do czasopism i nowe usługi firmy omówiła

pani Annę Bein przy pomocy polskojęzycznej przedstawicielki p. Magdaleny Kozakiewicz.

Komisja Skrutacyjna ogłosiła wyniki wyborów.

Oddane zostały 62 głosy, w tym 60 głosów uznano za ważne, 2 głosy były nieważne.

Wybrani zostali w kolejności:



1. Henryk Szarski 55 głosów
2. Ewa Dobrzyńska-Lankosz 52
3. Artur Jazdon 55
4. Marta Kęsik 51
5. Danuta Konieczna 55
6. Jolanta Stępniak 51
7. Aniela Piotrowicz 46
8. Anna Sokołowska-Gogut 50

Po ukonstytuowaniu się wybranej Rady, przewodniczącą została Ewa Lankosz - Biblioteka 
AGH w Krakowie, zastępcą Artur Jazdon - Biblioteka UAM w Poznaniu, sekretarzem 
Jolanta Stępniak - Biblioteka Politechniki Warszawskiej.

Głos zabrała nowo wybrana przewodniczącą Ewa Lankosz dziękując wszystkim za wybór.

Zadeklarowała prace nad zapisami nowej Ustawy o Szkolnictwie Wyższym, szczególnie 
konsekwencjami tych zapisów dla bibliotek.

Poinformowała, że lista dyskusyjna konferencji pozostanie tak jak dotychczas w Politechnice 
Warszawskiej oraz że pani Anna Sokołowska-Gogut zadeklarowała utworzenie strony 
domowej Konferencji.

Elżbieta Dudzińska pogratulowała wszystkim wybranym do Rady, deklarując jednocześnie 
swoją pomoc. Przekazała pisma jakie otrzymała z Ministerstwa Kultury w sprawie zaproszeń 
na dwie międzynarodowe konferencje.

Na tym obrady Konferencji Dyrektorów Bibliotek Szkół Wyższych zakończono.

Protokołowały: Danuta Jaworska, Wanda Dziadkiewicz.


